
HIVATALOS KÖZLEMÉNYEK. 

FELHÍVÁS. 

A folyó év őszén erdészeti államvizsgát tenni szándékozók 
felhivatnak, hogy az ehhez szükséges engedélyért benyújtandó 
kérvényeiket kellően felszerelve legkésőbb folyó évi augusztus hó 
végéig az erdészeti államvizsgáló bizottság elnökének czimére 
(Budapest, V , Zoltán-utcza 16. szám) bérmentve küldjék be. 

Horváth Sándor 
miniszteri tanácsos, mint az erdészeti 

államvizsgáló bizottság elnöke. 
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KÜLÖNFÉLÉK. 

A M . Á. V . ta lpfaa jánlat i fe lhívása. A magyar királyi 
államvasutak igazgatósága az 1913., esetleg az 1914. és 1915. 
években szükséges 500.000 drb. 2 -70 m hosszú, 15 cm vastag, 
17 cm felső- és 25 cm alsószélességü, 500.000 drb. 2 -50 m hosszú, 
s az előbb emiitett vastagság és szélességgel biró, 600.000 drb. 
2 -20 m hosszú, 14 cm vastag, 14 cm felső- és 20 cm alsószéles
ségü, 10.000 drb. 2-20 m hosszú, 14 cm vastag, 16 cm felső- és 
20 cm alsószélességü talpfa és az 1913. évben szükséges 17.700 
ms első és másodrendű élesélü és tompaélü tölgyváltó és külön 
talpfa szállítására pályázatot hirdetett. 

A z ajánlati versenytárgyalás f. évi augusztus hó 6-ikára van 
kitűzve. 

A hirdetmény kiegészítését képező „ B " jelű ajánlati felhívás
ban a M . Á. V . igazgatósága az eddigi eljárástól eltérőleg álgesz
tes bükktalpfák átvételét teljesen kizárta. A M . A . V.-nak ez a 
kikötése érthető izgalmat okozott a fatermelő körökben s a Magyar 
Fakereskedők és Faiparosok Országos Egyesülete f. évi július 
hó 16-ára sürgős értekezletre hivatta össze az érdekelteket, nem
különben felkérte többek között az Országos Erdészeti Egyesüle
tet is, hogy az értekezleten képviseltesse magát. Tekintettel az idő 
rövidségére, az Országos Erdészeti Egyesület igazgató-választmánya-



nak nem állott módjában szabályszerű módon összeülni és állást 
foglalni, mindamellett az elnökség intézkedett aziránt, hogy egye
sületünk az értekezleten képviselve legyen s arra Gaul Károly 
választmányi tagot küldte k i . 

A z értekezleten Gaul Károly választmányi tagunk igen tanul
ságos s nagy elméleti képzettségre és gyakorlati tudásra valló 
beszédben fejtette ki álláspontját. Jóllehet teljesen méltányolja a 
M . Á. V . törekvését abban a tekintetben, hogy elsőrendű álgeszt-
mentes anyagot szándékozik beszerezni, de ennek az igyekezetének 
a hazai erdőgazdasági viszonyok között nem lehet megfelelni. 
N e m hiszi, hogy a M . Á. V . ezen kikötés fentartása mellett 
talpfaszükségletét fedezni tudja, mert tisztán álgesztmentes talpfa 
termelése nem fizetvén ki magát, aligha fog ajánlattevő akadni. 
Hazánk bükköseinek nagy része álgesztes faállománynyal bir s igy 
ez a megszorítás igen káros következményekkel járna az erdő
birtokos osztályra s közvetve a nemzetre is. Reméli, hogy az ille
tékes körök méltányolni fogják valamennyiünk közös érdekét s az 
ellentéteket sikerülni fog valamiképen eloszlatni. Javasolja, hogy 
a kereskedelmi minisztériumhoz és a magyar kir. államvasutak 
igazgatóságához felterjesztés volna teendő aziránt, hogy a szállítási 
feltételek a mult évi feltételekhez hasonlóan állapíttassanak meg. 
A z államvasutak képviselője adta elő ezután azokat az indokokat, 
amelyek a M . Á. V.-at az emiitett feltételek kikötésére bírták. 
Czéljuk a lehető legjobb és legtartósabb anyagot beszerezni. Bíz
nak is benne, hogy kapnak elég ajánlatot, mert a múltban tartott 
árlejtések alkalmával az ajánlatok mennyisége többszörösen meg
haladta a szükségletet. 

A fatermelők köréből szintén hozzászóltak s úgyszólván 
egyértelmüleg kijelentették, hogy a szóban lévő kikötés fen
tartása mellett képtelenek lesznek ajánlatokat tenni, mert tisztán 
álgesztmentes bükktalpfa termelése olyan nehézkes, kiszámithatlan 
esélyekkel járó üzlet volna, olyan óriási tömegeket mozgatna meg, 
a termelés olyan nagy területen folyna, hogy egész exiszten-
ciájukat könnyen veszélybe sodorná; meg vannak arról is győződve, 
hogyha netán fog is akadni jóhiszemű ajánlattevő, a valóságban 
az sem lesz abban a helyzetben, hogy kötelezettségének eleget 
tehessen. 



A M . A . V . kiküldöttje a s íját részéről is méltányolta az el
hangzott akadályokat s ígéretet tett arra nézve, hogy az értekez
leten lefolyt nyomós ellenérveket illetékes helyen elő fogja adni. 

A z értekezlet ezzel véget ért s a további teendőkkel az elnök
ség bízatott meg. 

A Baranya- , Somogy- , Tolnavármegyei Erdészeti és Vadá
szat i Egyesület ez évi rendes közgyűlését a szokásos tanulmány
úttal kapcsolatosan július 3-án tartotta meg a somogymegyei 
Gyöngyös-pusztán. A részlvevők már július 2-án gyülekeztek Kapos
várott s az estét a Turul-szálloda éttermében barátságos együtt
létben töltötték el. Másnap a kora hajnali vonattal Oyöngyös-
pusztára, gróf Festetics Kálmán birtokára utaztak. A grófi parkban 
elköltött reggeli után a 31 tagból álló társaság kocsikon bejárta 
az uradalomhoz tartozó szép erdőségeket, melyek ugy az erdész, 
mint a vadász szakembereket főleg azon okból érdekelték, mert 
az azokban nagy számban tenyésztett dámszarvas, őzvad és a 
tetemes számban elszaporodott üregi nyul mellett az erdők, külö
nösen a fiatalosok állapota kifogástalanul jó és szép. H o g y 
ennek a két ellentétes fogalomnak, a jó erdőnek és a nagy vad
állománynak egy és ugyanazon területen való létesítése mennyi 
meddő kísérlettel járt, mennyi fáradságba és még több költségbe 
került, azt hiven leirta az uradalom erdőtisztje, Rodler Róbert 
erdőmester egy kis nyomtatott füzetben, mely már előzőleg 
az egyesület minden tagjának megküldetett. Huszonhét év óta 
folyik ezen erbőbirtokon a védekezés a vad károsítása ellen, alkal
maztatott minden módszer, melyet az erdészeti és vadászati tudo
mány ismer; kevesebb-több sikerrel elsősorban természetesen 
a fiatalosoknak sodronyhálóval való bekerítése, miután azonban 
egyes kisebb erdőfoltok, sőt egyes fák is meg voltak védendők, 
ugy a nagyvad, mint az üregi nyulak ellen, különleges véde
kezési módokkal is kísérleteket kellett tenni. Alkalmazták a fia
talosoknak kékkő- és mészoldattal való permetezését, a fáknak 
a német szaklapok által hirdetett mindenféle kenőcscsel való 
bekenését, az üregi nyulak fogására mindenféle hazai és kül
földi, főleg angol csapdákat, mind elenyésző csekély eredménynyel. 
A sok meddő kísérlet után kialakult a következő legsikeresebb véde
kezési mód: a fiatalosok sodronykeritése — miután az üregi nyulak 



az alatt keresztül ásták magukat — 20 ívra-nyire a földbe sülyesztetett, 
a nyul váltóin a kerítés mentén a földbe éles üvegcserepeket helyez
tek. A be nem kerített helyeken egyes fiatalabb fákat külön-
külön sodronyhálóval vettek körül, felül pedig a fővad rágása 
ellen tüskés sodronynyal látták el. Egyes fák törzseit a nyulak 
rágása ellen szalmával kötöztettek körül, a fővad által okozott 
hántás ellen pedig a fa alsó ágaira odaerősített és a fa törzse köré 
lazán csavart sodronynyal védekeztek. Állítólag ha a vad a 
laza sodronyba agancsával beleakad, akadályozva van a fa hán
tásában. Az üregi nyulakat szénkénegezéssel pusztították sikerrel, 
ily szénkénegezést a társaságnak be is mutattak. A jelenvoltak 
azzal a benyomással távoztak a szép erdőből, hogy van rá mód, 
hogy nagy vadállomány mellett az erdő is jó legyen, ha a bir
tokos nem sajnálja a költséget. 

A kirándulást Pánczél Ottó pécsi kir. erdőfelügyelő elnök
lete mellett a közgyűlés követte, amelyre képviselőket küldött a 
földmivelésügyi miniszter, az Országos Erdészeti Egyesület, a 
gömörvidéki, szepesvidéki és temesvidéki erdészeti egyesületek. 

A z egyesület mult évi előadása és számadásának tárgyalása 
után, mely utóbbiból megállapittatott, hogy az egyesület vagyona 
megközeliti a 4500 koronát — az elnökség és választmány meg
választása következett. Újonnan megválasztatott elnöknek gróf 
Széchenyi Bertalan, I. alelnöknek Pánczél Ottó, II. alelnöknek 
Márffy E m i l főrendiházi t ag ; a választmány is a régi maradt, 
csupán az elhalt Suha Rezső helyébe választatott meg Fás Gyula 
m. kir. főerdőtanácsos; titkár lett Kolossváry Andor főerdész, 
pénztárnok Seh Jenő m. kir. főerdőmérnök. 

Általános helyesléssel találkozott Hegyessy János szigetvári 
főszolgabíró azon indítványa, hogy a három vármegye összes 
nagyobb erdő- és vadászterület birtokosaihoz felhívás intéztessék, 
hogy erdészeti és vadászati személyzetüket az orvvadászoknak 
mind gyakoriabbá és veszélyesebbé váló támadásai miatt baleset 
ellen biztosítsák. 

A közgyűlésről üdvözlő táviratok küldettek a földmivelési 
miniszternek, Széchenyi Bertalan és Festetics Kálmán grófoknak. 

A park fái alatt elköltött ebédnél felköszöntők mondattak: 
Festetics Kálmán grófra, mint vendéglátó háziurra, Rodler erdő-



mesterre, a jelen volt hölgyekre és Pánczél Ottó alelnökre, mint 
az egyesület megalapítójára. — Délután a kastély melletti réten 
versenylövészetet tartottak agyaggalambokra. Pánczél. 

Halálozás. Baltái János nyug. m. kir. főerdőmérnök, az 
Országos Erdészeti Egyesület alapitó tagja f. évi július hó 22-én 
Budapesten, köpeczi Bocz Géza városi erdőmester és birtokos, 
az Országos Erdészeti Egyesület rendes tagja f. é. július hó 15-én 
Parisban — elhunytak. Béke hamvaikra! 

Az álgesztes bükktalpfák kizárása elmarad. 
L a p u n k z á r t a k o r v e t t ü k a z t a h ir t , h o g y a f a t e r m e l ő k n e k 

e l ő b b e m i i t e t t m o z g a l m a e r e d m é n y n y e l járt, m e r t a k e r e s 

k e d e l m i m i n i s z t e r i n t é z k e d e t t az iránt , h o g y a b ü k k t a l p f á k 

á t v é t e l e a z 1 9 1 1 . é v i ajánlati fe l téte lek b e t a r t á s a m e l l e t t f o g 

m e g t ö r t é n n i . 
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VÁLTOZÁSOK ÉS KITÜNTETÉSEK AZ ERDÉSZETI 
SZOLGÁLAT KÖRÉBŐL. 

(Kérjük az uradalmak t. vezetőségeit, hogy erdőtiszti létszámukban be
álló változásokról bennünket levelező-lapon értesiteni szíveskedjenek.) 

A m. kir. földmivelésügyi miniszter áthelyezte Szaltzer Lajos m. kir. erdő-
métnököt Vadászerdőről Liptóujvárra és beosztotta az ottani m. kir. erdőőri 
szakiskolához, továbbá Marótky Emil m. kir. segéderdőmérnököt Beszterczéről 
Vadászerdőre és beosztotta az ottani m. kir. őrdőőri szakiskolához. 
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